
ΜΕΤΑ από 20χρονη παρουσία στο πηδάλιο
του ΑΚΕΛ ο Δημήτρης Χριστόφιας, εμφανώς
συγκινημένος, γνωστοποίησε στα κομματικά
στελέχη ότι έφτασε η ώρα για να παραδώ-
σει τη σκυτάλη του Γενικού Γραμματέα του
κόμματος και να αφοσιωθεί αποκλειστικά στα
προεδρικά του καθήκοντα. Η αποχώρησή του
από το ύπατο κομματικό αξίωμα δεν σημαί-
νει αποχώρηση από την κομματική δράση,
άλλωστε φρόντισε αρκούντως εμφαντικά να
τονίσει την αναγκαιότητα για συλλογικότητα
στο κόμμα. 

ΠΟΛΙΤΙΚΗ >>80

« Έφτασε η ώρα να 
παραδώσω τη σκυτάλη»

Η 
επιτυχία που
σάς ταξιδεύει
σε ένα μαγικό
ταξίδι

21 ΔΕΚΕMBΡΙΟΥ 2008  
ETOΣ 54ο - AP. 17666 - TIMH €2,50 / £1,47

- ΜΕ DVD €6,45 / £3,79

Xρυσές
Συνταγές
+ Down 

Town

ΜΕ ΜΟΝΟ €3,95

Το σημερινό ΥΣΤΕΡΟΓΡΑΦΟ εξομολο-
γείται προσωπικές οικογενειακές 
στιγμές. Ό,τι μας δίνει ασφάλεια. 
Ό,τι μας χαρίζει τρυφερότητα. 
Ό,τι για τον καθένα λογαριάζεται 
σαν  οικογένειά του.

Φυλακισμένοι άδικα
δύο Κύπριοι φοιτητές

Μιλά για όλα…

Οι γονείς των δύο Κυπρίων φοιτητών 
εξομολογούνται ότι αντί για Χριστού- 
γεννα, ζουν ένα Γολγοθά >>27

Ο Αντώνης Φανιέρος μιλά στον «Φ»
για όλα: Για τον Αλ Καπόνε και την
Αστυνομία, για τις λέσχες και το
Εκάλη, για την Ανόρθωση, για τους
φόνους και την ασφάλεια του
αεροδρομίου. >>26

ΙΔΡΥΤΗΣ: ΝΙΚΟΣ ΧΡ. ΠΑΤΤΙΧΗΣΤ Η Σ  Κ Υ Ρ Ι Α Κ Η Σwww.philenews.com

Yστερόγραφο

ΤΟ ΚΑΤΟΧΙΚΟ καθεστώς σχεδιάζει να στήσει εικονικές κάλπες τον Ιού-
νιο. Το νέο τουρκικό επικοινωνιακό τρικ έχει ως προφανή επιδίωξη την
άσκηση πιέσεων προκειμένου να εκμαιεύσει μιαν άμεση, αυτόνομη σχέ-
ση μεταξύ Ευρωβουλής και Τ/κ  κοινότητας παρακάμπτοντας την Κυπριακή
Δημοκρατία. Η τουρκική πλευρά έχει ως μίνιμουμ στόχο τη συμμετοχή λε-
γόμενων Τ/κ «βουλευτών» στις εργασίες της ολομέλειας της Ευρωβου-
λής με καθεστώς παρατηρητών, ανάλογο με αυτό που απολαμβάνει η Τ/κ
κοινότητα στην Κοινοβουλευτική Συνέλευση του Συμβουλίου της Ευρώ-
πης. Εξωπραγματικός, πάντως,  φαντάζει ο στόχος των Τούρκων, να απο-
σπάσουν δύο από τις έξι έδρες που έχει η Κυπριακή Δημοκρατία στην Ευ-

ρωβουλή, πριν από τη λύση
του Κυπριακού. Οι σκέψεις για
το στήσιμο ευρω-καλπών στα
κατεχόμενα έχουν αφετηρία
τις Βρυξέλλες και συζητήθη-

καν στο πλαίσιο συναντήσεων «βουλευτών» του ψευδοκράτους με πολι-
τικές ομάδες του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου. Κύκλοι μάλιστα της ομάδας
των «Φιλελευθέρων» βλέπουν με θετικό φακό την πραγματοποίηση ει-
κονικής ψηφοφορίας ευρωεκλογών στα κατεχόμενα, θεωρώντας ότι πρέ-
πει να προβληθεί δήθεν «η απομόνωση, η αδικία και η θυματοποίηση» της
Τ/κ κοινότητας. Με βάση αυτή τη θεώρηση, οι ίδιοι κύκλοι των «Φιλελευ-
θέρων» έχουν όπως πληροφορούμαστε ενθαρρύνει το τ/κ Κόμμα Εθνι-
κής Ενότητας, το οποίο συμμετέχει με καθεστώς παρατηρητών στις ερ-
γασίες της εν λόγω πολιτικής ομάδας, να προωθήσει την ιδέα αυτή. 
Στο πεδίο των διαπραγματεύσεων για το Κυπριακό, πληροφορίες αναφέ-
ρουν πως επιχειρείται αλλαγή ρότας στη διαδικασία. Στόχος είναι η ολο-
κλήρωση των συζητήσεων επί των διαφόρων πτυχών το Φεβρουάριο ή
Μάρτιο και έναρξη του πάρε-δώσε το καλοκαίρι. Είναι σαφές πως κι εάν
ακόμη διεξαχθούν πρόωρες «εκλογές» τον Απρίλιο στα κατεχόμενα, αυ-
τό δεν θα επηρεάσει τους σχεδιασμούς καθώς θεωρούν πως ένα ενδε-
χόμενο δημοψήφισμα μπορεί να διενεργηθεί Σεπτέμβριο ή Οκτώβριο.
Παράλληλα με αυτές τις κινήσεις, είναι προφανές ότι πληθαίνουν και οι
φωνές, που παρουσιάζονται «αυθόρμητα» αλλά πανομοιότυπα, να ανα-
φέρουν πως «δεν μπορεί να συνεχισθεί η ίδια κατάσταση πραγμάτων
στο Κυπριακό». Σημειώνουν πως είτε θα λυθεί είτε θα πρέπει να υπάρ-
ξει μια νέα προσέγγιση του Κυπριακού. Κοντολογίς, στέλνουν το εκβια-
στικό μήνυμα, πως εάν δεν λυθεί, θα αρχίσει βαθμηδόν η αναβάθμιση
του ψευδοκράτους.

KΑΘΟΛΙΚΗ
ΑΦΥΠΝΙΣΗ
ΟΥΔΕΙΣ μπορεί να αρνηθεί την ειλικρι-
νή διάθεση του Προέδρου Χριστόφια
έναντι των συνομιλιών με τον Ταλάτ. Το
γεγονός ότι, ύστερα από επανειλημμένες
συναντήσεις ο Πρόεδρος διαπιστώνει ότι
προσκρούει στο τείχος της τουρκικής
αδιαλλαξίας, όπως (μόλις προχτές) ομο-
λόγησε την «απαισιοδοξία» του ενώπιον
των πρέσβεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης,
πρέπει διπλά να προβληματίσει τον ίδιο,
αφού:
Δεν είναι άμοιρος ευθυνών (όπως και

η παροτρύνουσα αυτόν Αντιπολίτευση) ο
Δημήτρης Χριστόφιας, γι’ αυτή την κατά-
ληξη.

> Γυρίστε σελίδα

>Σκηνικό εικονικών ευρωεκλογών στήνει το ψευδοκράτος ενθαρρυμένο από Βρυξέλλες

AΠΟΨΗ

παρασκηνιο        >>3, 4

• Φθινόπωρο νέο δημοψήφισμα

ΓΙΩΡΓΟΣ ΜΙΤΙΔΗΣ >>14

Πολιτισμός >>49

Νέες εποχές >>33

Εκτός & Εντός >>17

Μικρές Αγγελίες >>75

Φίλαθλος >>65

Έργα που ήταν προγραμματισμένα για το
επόμενο έτος, έχουν αναστείλει επιχειρημα-
τίες ανάπτυξης γης. Μεταξύ αυτών μεγάλα,
όπως συγκρότημα 45 κατοικιών και 250 δια-
μερισμάτων στην περιοχή Αμμόχωστου.

Στο ψυγείο
μεγάλα έργα

Σημαντικές απώλειες καταγράφουν
στο έτος οι μετοχές των κυπριακών
τραπεζών. Χάνουν πολύ περισσότερα
από τράπεζες άλλων χωρών. Η ρη-
χότητα του ΧΑΚ μια από τις αιτίες. 

Οι αριθμοί λένε πάντα την αλήθεια. Δυ-
στυχώς το 2009 θα είναι δύσκολο για
τον κόσμο. Σε πολλές χώρες η ανάπτυξη

θα είναι μηδενική μέχρι αρνητική.
Στην Κύπρο δύο πλην και ένα συν.

Ευρω-κάλπες στα κατεχόμενα

απευθειας διαπραγματευσεις

$10 εκατομμύρια
για τα παπούτσια
της αντίστασης

Ήρωας ο  δημοσιογράφος που τα
πέταξε στον Μπους - Πάμπλουτος

θέλει να τα αγοράσει >>17

Η Μ Ε Ρ Η Σ Ι Α  Ε Φ Η Μ Ε Ρ Ι Δ Α  Σ Τ Η Ν  Υ Π Η Ρ Ε Σ Ι Α  Τ Ο Υ  Κ Υ Π Ρ Ι Α Κ Ο Υ  Λ Α Ο Υ
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ΑΝΤΩΝΗΣ ΦΑΝΙΕΡΟΣ

3.000 τυφλοί ζουν τον εφιάλτη μιας ζωής
στο σκοτάδι και τους κάνουν να αισθάνο-
νται πολίτες δεύτερης κατηγορίας   >>28
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ΛΕΠΤΟΜΕΡΕΙΕΣ, ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΟΣ «Φ», ΣΕΛ. 7

Ο ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΗΣ Λεμεσού σε μια εφ’ όλης της ύλης συζήτηση μάς αποκαλύπτει τις σκέψεις του -
αλλά και τις αμφιβολίες του- για το σκάνδαλο της Μονής Βατοπεδίου. Σημειώνει ότι «πιθανόν να
έχουν γίνει λανθασμένοι χειρισμοί», προσθέτει ότι «ο πατέρας Εφραίμ είναι καθαρός, δεν λέω
αλάνθαστος» και τονίζει ότι «κάποιοι στρέφουν τα πυρά εναντίον μου». Για τη Μητρόπολη Λεμε-
σού εμφανίζεται απόλυτος: «Δεν έχουμε εταιρείες, ούτε υπεράκτιες». Επίσης, μας μιλά για τον
«αγαπητό φίλο» Άθω Κοιρανίδη, αναφέρει ότι «είμαι τρισευτυχισμένος που δεν έγινα Αρχιεπίσκο-
πος» και σημειώνει ότι «δεν μπορεί να υπάρξει μοναχισμός με τη βία».  >>58

«Δεν πήρα χρήματα από το Βατοπέδι»
>> Ο πατέρας Εφραίμ,

οι εταιρείες,
οι λανθασμένοι
χειρισμοί,ο μονα-
χισμός, και αυτοί
που στρέφουν τα
πυρά εναντίον του  

>> Η Άγκυρα θέλει το δίδυμο του «καλού»
Ταλάτ και του «κακού» Έρογλου

>> Ιδέες για γεφύρωση των διαφορών από ΟΗΕ
>> Ντάουνερ: Ο ένας θέλει ομοσπονδία 

κι ο άλλος συνομοσπονδία 

ΡΕΠΟΡΤΑΖ

Αυτοί που ζουν
στο σκοτάδι

Τον είπαν «νονό παραλιακής
πόλης» και απαντά:
«Να μην ασχολείται κανένας πολιτικός 
μαζί μου. Όποιος θέλει να πει κάτι για
μένα, να βγούμε δημόσια να πει τι έκανα
και να πω και εγώ τι έκαναν αυτοί».

«Δύο άχρηστοι έκαναν εναντίον μου 
μιαν απόπειρα. Εγώ δεν βάφω τα
χέρια μου με αίμα. Δεν απειλούμαι
από κανένα και ούτε μπορούν να με
απειλήσουν. Οι δουλειές μου είναι
ίσιες και καθαρές».

Γιάννης Κυπρή:
Ένας τραπεζίτης 
ανάμεσα
στους ποιητές

Κύπρος: Δύο πλην
και ένα συν

Σφυροκόπημα 
των μετοχών 
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Ο μητροπολίτης Λεμεσού Αθανάσιος σε μια αλλιώ-
τικη συνέντευξη παραδέχεται ότι μπορεί να έχει
κάνει λάθη ο ηγούμενος της μονής Βατοπεδίου
Εφραίμ από ανθρώπινη όμως ατέλεια και όχι
εσκεμμένα. Μιλά για τις χαμένες αρχιεπισκοπικές
εκλογές, για το μοναχισμό και για το έργο που επι-
τελείται στη Μητρόπολη Λεμεσού.

Πώς βιώνετε τον χορό των «ιερών» εκατομμυρίων;  Δεν
γνωρίζω λεπτομέρειες για τα θέματα της μονής Βατοπε-
δίου διότι έφυγα εδώ και πολλά χρόνια, αλλά δεν μπο-
ρώ να πω ότι είναι ευχάριστη η όλη ατμόσφαιρα που δη-
μιουργήθηκε. Ναι μεν ακούγονται πολλά τα εκατομμύ-
ρια αλλά τα έξοδα για να ανακαινιστεί και να συντηρηθεί
η μονή είναι πολύ περισσότερα από τα εκατομμύρια που
ακούγονται.
Άλλο καλύπτω τα έξοδά μου και άλλο κάνω επενδύσεις
σε υπεράκτιες εταιρίες. Δεν γνωρίζω από αυτά τα πράγ-
ματα. Ρώτησα τον πάτερ Εφραίμ και μου είπε ότι αυτή η
ενέργεια ήταν προς στιγμής, μέχρι να μπορέσουν να απορ-
ροφήσουν σιγά-σιγά τα χρήματα για την ανακαίνιση του
μοναστηριού. Πιθανόν να έχουν γίνει κάποιοι λανθα-
σμένοι χειρισμοί.
Δεν σας ξενίζει όταν ακούτε ότι ένα μοναστήρι έχει υπε-
ράκτιες εταιρείες; Να σου πω την αλήθεια, ποτέ μου δεν
ασχολήθηκα με εταιρείες. Ούτε ξέρω πώς έγιναν και γιατί.
Ο ιδρυτής και διαχειριστής των εταιρειών αυτών ήταν ο
επικεφαλής της προεκλογικής σας για τις αρχιεπισκοπι-
κές. Ο Άθως Κοιρανίδης είναι φίλος αγαπητός, τον εκτι-
μώ και δεν έχω διαπιστώσει κάτι το επιλήψιμο στη δια-
γωγή του. 
Σας ζήτησε να βοηθήσει στα οικονομικά της Μητρόπο-
λης Λεμεσού; Καμιά φορά κουβεντιάζαμε έτσι φιλολο-
γικά τα οικονομικά μας προβλήματα, αλλά πέραν τούτου
τίποτε. 
Επικοινωνείτε καθημερινά με τον ηγούμενο Εφραίμ;  Όχι
καθημερινά, αλλά επικοινωνώ. Τον γνωρίζω από τα μα-
θητικά μου χρόνια, από τη μονή Σταυροβουνίου όπου πη-
γαίναμε και οι δυο για εξομολόγηση. Μετά είχαμε κοινή

πορεία στο μοναχισμό. Πιστεύω
ότι είναι ένας ενάρετος άνθρω-
πος δεν έχει καμιά υστεροβου-
λία. Τώρα αν έγιναν κάποια δια-
χειριστικά λάθη στα οικονομι-
κά ήταν με καλή διάθεση για να
μπορέσουν να αντεπεξέλθουν
στα πολύ μεγάλα έξοδα που
έχουν.

Μεσολαβήσατε με τον πατριάρχη Βαρθολομαίο; Καθό-
λου, καμιά ανάμιξη δεν είχα. Ούτε στην Κωνσταντινού-
πολη πήγα ούτε στο Άγιον Όρος.
Σκεφτήκατε να πάτε; Ναι,αλλά φοβήθηκα ότι θα παρε-
ξηγηθώ. 
Ο ηγούμενος Εφραίμ πώς βιώνει την όλη κατάσταση; Σί-
γουρα λυπάται για όλα όσα γίνονται γύρω του, για την τα-
λαιπωρία των συνειδήσεων των πιστών, αλλά μέσα στην
ψυχή του αισθάνεται την ειρήνη της αθωότητάς του. Και
εγώ πιστεύω ότι είναι καθαρός, δεν λέω αλάνθαστος.
Μπορεί να έχει κάνει λάθη, αλλά είναι από ανθρώπινη
ατέλεια και όχι εσκεμμένα για κάποια ιδιοτέλεια. 
Λάθη επιλογής συμβούλων; Δεν μπορώ να πω ότι οι σύμ-
βουλοι ήταν άνθρωποι με κακή διάθεση. Τουλάχιστον
όσο ξέρω τον κ. Κοιρανίδη είναι καλός άνθρωπος, αγα-
πά την Εκκλησία και προσφέρει τις υπηρεσίες του ανά
πάσα στιγμή.
Το να προσφέρω τις υπηρεσίες μου στην Εκκλησία είναι
ένα και το να διαχειρίζομαι εκατομμύρια είναι άλλο. Αυ-
τά δεν τα γνωρίζω. 
Πώς ενημερώνεστε; Από τα δελτία ειδήσεων.
Σας ξενίζουν κάποια πράγματα; Όταν λέγονται υπερβο-
λές και ψευδείς δηλώσεις σίγουρα δεν με ευχαριστούν,
διότι είναι παραπληροφόρηση. 
Νιώθετε κάποια πυρά να έχουν στόχο εσάς; Είναι εμφα-
νές ότι κάποιοι στρέφουν τα πυρά εναντίον μου, βέβαια
αισθάνομαι ότι σε αυτή την υπόθεση είμαι παντελώς ξέ-
νος. Το μόνο με το οποίο είχαμε κάποια ανάμιξη ήταν με
το γηροκομείο των ιερέων το οποίο ζήτησε να χρηματο-
δοτήσει η μονή Βατοπεδίου, αλλά μέχρι στιγμής δεν πή-
ραμε χρήματα διότι το έργο ακόμα δεν έχει αρχίσει.
Έχει δώσει λεφτά η μονή Βατοπεδίου για τη δική σας προ-
εκλογική εκστρατεία στις αρχιεπισκοπικές; Προσωπικά
εγώ δεν πήρα καθόλου χρήματα από τη μονή Βατοπεδίου.
Εκείνοι που διαχειρίζονταν την προεκλογική σας;  Δεν
μου είπαν ποτέ ότι πήραν χρήματα από τη μονή.
Κατηγορείστε ότι κατευθύνεστε από το Άγιον Όρος και
ειδικά από τη μονή Βατοπεδίου. Μα αυτό είναι παλιό. Δεν
ζήτησε η μονή Βατοπεδίου να με κατευθύνει, ούτε ποτέ
είχαν οποιανδήποτε ανάμιξη στα διοικητικά θέματα της
Μητρόπολής μας, ήταν πάντοτε διακριτικοί.
Κάποιοι παραλληλίζουν όσα γίνονται τώρα στη μονή Βα-
τοπεδίου με τον τρόπο που διαχειρίστηκε τα οικονομικά
της Μητρόπολης Λεμεσού ο τέως μητροπολίτης Λεμεσού.
Ο άνθρωπος έχει κοιμηθεί, δεν θέλω να αναφέρομαι σε
αυτά τα γεγονότα, δεν είναι σωστό.
Προοριζόσασταν εσείς για τη θέση του ηγουμένου της
μονής Βατοπεδίου; Τώρα μιλούμε για μια υπόθεση πριν
είκοσι χρόνια. Ο ηγούμενος σε ένα μοναστήρι αναδει-
κνύεται μέσω εκλογών. Εγώ δεν έβαλα υποψηφιότητα,
ο πατήρ Εφραίμ ήταν υποψήφιος καθ’ υπόδειξη του γέ-
ροντα Ιωσήφ και όλοι μας τον ψηφίσαμε.
Ήταν θέλημα Θεού; Δεν ξέρω αν ήταν θέλημα Θεού, ήταν
όμως θέλημα των μοναχών.
Είναι παρεξηγημένο το Άγιον Όρος; Δεν θέλω να μπω στη
λογική αν θέλουν να κάποιοι να πλήξουν το Άγιον Όρος.
Το γεγονός είναι ότι διέρχεται μια δυσκολία και σίγουρα
δεν αξίζει αυτού του είδους τη μεταχείριση.
Υπάρχει κοσμική πλευρά της μονής Βατοπεδίου; Τι εννοείς;
Ακούγονται για σουίτες, δερμάτινους καναπέδες ... για το
όνομα του Θεού, τι είναι αυτά τα πράγματα; Τι σουίτες υπάρ-
χουν; Τα δωμάτια είναι εκεί, μπορεί κάποιος να τα δει. Το
Άγιον Όρος έχει αναδείξει πληθώρα σύγχρονων αγίων και
υπάρχει ένα πλήθος ανθρώπων που αγωνίζονται και μο-
σχοβολούν από τη χάρη του Θεού και την αγιότητα. Ποιος
μπορεί να μηδενίσει την εργασία των πατέρων αυτών;
Μήπως υπάρχουν προνομιακές σχέσεις της μονής με πο-
λιτικούς, επιχειρηματίες; Η μονή Βατοπεδίου είναι δεύ-
τερη στην ιεραρχία του Αγίου Όρους, είναι το πιο μεγά-
λο μοναστήρι σε έκταση, το πιο πλούσιο σε κειμήλια και
σχεδόν όλοι οι επίσημοι επισκέπτες του Αγίου Όρους την
επισκέπτονται. 

Πιστεύω ότι ο πά-
τερ Εφραίμ είναι
καθαρός, δεν
λέω αλάνθαστος 

Ποια είναι η σχέση σας σήμερα με τον αρχιεπί-
σκοπο; Ειλικρινά σας ομολογώ ότι τον αγαπώ πά-
ρα πολύ.
Παρά ...οτιδήποτε έγινε, και δεν τον αγαπώ επει-
δή θέλω κάτι από αυτόν. 
Προσπάθησαν να σας βγάλουν έξω από την αύ-
ξηση των επισκόπων κλπ; Ειλικρινά δεν ένιωσα
τίποτα. Θέλω να διατηρώ μέσα στη ψυχή μου αυ-
τή την αγάπη και τίποτε άλλο.
Και για τον μητροπολίτη Κύκκου; Βεβαίως τον
Νικηφόρο πάντοτε τον αγαπούσα. Είχαμε καλή
σχέση.
Βρεθήκατε όμως αντιμέτωποι. Ναι, αλλά ο ίδιος
ποτέ δεν με πλήγωσε με τη συμπεριφορά του,

δεν έκανε κάτι εις βάρος μου. 
Λέχθηκαν πάρα πολλά την προεκλογική εποχή.
Προσπάθησα να μην πληγώσω κανένα και δεν
ξέρω αν το κατάφερα. Αγαπώ όλους τους ιεράρ-
χες και δεν αισθάνομαι κάτι το αρνητικό. 
Τι γίνεται με το Καταστατικό της Εκκλησίας; Βρί-
σκεται στη διαμόρφωσή του και δεν θέλω να το-
ποθετηθώ πριν μπει το θέμα στη Σύνοδο.
Και για τον τρόπο εκλογής αρχιεπισκόπου; Όλα
αυτά θα μιλήσουμε στη Σύνοδο.
Η Εκκλησία πρέπει να είναι εθναρχούσα; Εθναρ-
χούσα δεν μπορεί να είναι, αλλά πρέπει να έχει
λόγο στα εθνικά θέματα, όχι στα πολιτικά.
Γι’ αυτό είχατε μιλήσει ανοικτά στο δημοψήφι-

σμα; Στο δημοψήφισμα ήμουν με το «όχι» για συ-
γκεκριμένους λόγους.
Ο λόγος του ιεράρχη πρέπει να ενώνει το ποίμνιό
του. Σίγουρα, εγώ έλεγα ότι η προσωπική μου πε-
ποίθηση είναι αυτή αλλά πρέπει να διατηρηθεί η
ενότητα. Καλύτερα να κάνουμε λάθος και να εί-
μαστε ενωμένοι, παρά να κάνουμε το σωστό και
να είμαστε διχασμένοι. 
Συμφωνείτε με τον τρόπο που αντιδρά ο σημε-
ρινός αρχιεπίσκοπος για τον τρόπο που χειρί-
ζεται ο πρόεδρος Χριστόφιας το Κυπριακό, τη
συγγραφή των βιβλίων της Ιστορίας; Δεν θέλω
να κρίνω τον αρχιεπίσκοπο και ούτε θα το κάνω
ποτέ.

Ποια είναι η άποψη σας για το θέμα της συγγρα-
φής των βιβλίων Ιστορίας; Πιστεύω ότι η Ιστορία,
όπως λέει και ένα σύνθημα πάνω σε ένα τοίχο,
γράφεται και δεν ξεγράφεται.
Διαβάζετε τα συνθήματα στους τοίχους; Μου
αρέσουν πάρα πολύ. Κανείς δεν μπορεί να πα-
ραποιήσει την Ιστορία. Η Ιστορία γράφεται μέ-
σα από τα γεγονότα και τα γεγονότα μιλούν από
μόνα τους.
Σας ανησυχεί ο τρόπος που διαπραγματεύεται ο
πρόεδρος Χριστόφιας; Εγώ προσωπικά έχω τό-
ση γνώση όση ο απλός πολίτης. Προσεύχομαι να
φωτίσει ο Θεός τον πρόεδρο να κάνει σωστούς
χειρισμούς. 

«Η Μητρόπολη Λεμεσού δεν έχει 
εταιρείες, ούτε υπεράκτιες»
Νιώθετε πιο κοντά στο μοναχό ή στον ιεράρχη;
Νομίζω ότι δεν είναι ξεχωριστά πράγματα, ένας
ιεράρχης είναι αληθινός μοναχός.
Δεν είναι όλοι οι ιεράρχες μοναχοί. Τυπικά μπο-
ρεί να μην είναι, αλλά ουσιαστικά είναι όλοι. Κά-
θε άγαμος κληρικός είναι μοναχός.
Πώς διαχειρίζεται τα οικονομικά της η Μητρό-
πολη Λεμεσού; Κάθε μητρόπολη έχει θρονική
επιτροπή που αποτελείται από τέσσερις κληρι-
κούς, τέσσερις λαϊκούς και τον μητροπολίτη,
που εποπτεύουν την οικονομική διαχείριση της
μητρόπολης. Στη Μητρόπολή μας κατόπιν δική
μου πρωτοβουλίας εκτός από τη θρονική επι-
τροπή έχει συσταθεί μια οικονομική επιτροπή
από επιφανείς επιχειρηματίες και ανθρώπους
της πόλης μας, οι οποίοι μας συμβουλεύουν για
τα οικονομικά μας. Δεν παίρνω αποφάσεις μό-
νος μου διότι οι οικονομικές μου γνώσεις είναι
πολύ περιορισμένες. 
Έχει εταιρείες η Μητρόπολης Λεμεσού; Όχι,
δεν έχουμε εταιρείες, ούτε υπεράκτιες. 
Εν ονόματι σας έγιναν πράξεις που μάθατε εκ
των υστέρων; Ελπίζω να μην έγιναν. 
Αναθεωρήσατε στη ζωή κάποιες σκέψεις για
συνεργάτες σας; Είμαι ευχαριστημένος από
τους συνεργάτες μου αλλά κάθε τέσσερα χρό-
νια αλλάζει η θρονική και οικονομική επιτροπή
της Μητρόπολης. Μέχρι στιγμής ήταν όλοι συ-
νετοί και συνεργάσιμοι, δεν είχαμε καμιά δυ-
σκολία.
Ποια πρέπει να είναι η σχέση της Εκκλησίας με
την οικονομική διαχείριση; Αναπόφευκτα η
Εκκλησία χρειάζεται να έχει μια οικονομική δυ-
νατότητα για να μπορέσει να αντεπεξέλθει στις
καθημερινές της ανάγκες, αλλά σίγουρα αυτό
δεν μπορεί να είναι το πρώτιστο έργο της

Εκκλησίας.
Από τότε που αναλάβατε μητροπολίτης έρχο-
νται πολλές δωρεές. Ναι, έχουμε κάποιους αν-
θρώπους που μας βοήθησαν, αυτό δεν το έκα-
ναν για μένα αλλά για τη Μητρόπολη. 
Κτίζονται πολλές εκκλησίες και κάποιοι παρα-
πονιούνται γι’ αυτό. Κάθε εκκλησία που κτίζεται
έχει όλες τις άδειες και εξυπηρετεί συγκεκριμέ-
νη ενορία. Είναι γεγονός ότι στη Λεμεσό είχαμε
προσφυγικούς συνοικισμούς χωρίς εκκλησίες,
ή ήταν μέσα σε λυόμενες κατασκευές, γι αυτό
προχωρήσαμε στην ανέγερση κανονικών ναών.
Δεν έκανα νέες ενορίες.
Ποιο θεωρείτε ως σημαντικότερο έργο σας στη
Μητρόπολη Λεμεσού; Προσπαθώ να κάνω ό,τι
μπορώ ανάλογα με τις ανάγκες της Εκκλησίας.
Δεν μου αρέσει να απαριθμώ τα έργα και να καυ-
χώμαι γι’ αυτά. 
Παραλάβατε μια Μητρόπολη με πολλά χρέη.
Σήμερα; Τα προβλήματα όταν ήλθα ήταν άλλης
φύσεως τα οποία έχουν ξεκαθαρίσει. Όμως δεν
μπορούμε να εργαστούμε χωρίς δάνεια διότι τα
έξοδα μας είναι διπλάσια από τα έσοδά μας και
αυτό λόγω των πολλών ελεημοσύνων που κά-
νουμε. 
Ποια είναι τα προβλήματα του σημερινού αν-
θρώπου; Από πνευματικής πλευράς είναι η αδυ-
ναμία του ανθρώπου να έχει σωστή κοινωνία με
το Θεό πατέρα του και σε συνέχεια με τον εαυτό
του και τους γύρω ανθρώπους. Στην πρακτική
πλευρά είναι τα προβλήματα της οικογένειας,
του γάμου και των οικονομικών των ανθρώπων
που αυξάνουν και δυσκολεύουν.
Λόγω μιας καταναλωτικής μανίας; Υπάρχει και
αυτό αλλά όχι σε όλες τις περιπτώσεις. Ένα πο-
λύ μεγάλο κοινωνικό πρόβλημα είναι το ότι
πολλοί μπλέκουν με τυχερά παιχνίδια και οι νέοι
με τα ναρκωτικά. 
Εναποθέτει ο σημερινός άνθρωπος τα προβλή-
ματά του στο Θεό; Στην Κύπρο ένα μεγάλο μέ-
ρος ανθρώπων μπορεί μεν να μην εκκλησιάζε-
ται αλλά έχει μια ζωντανή πίστη στο Θεό.
Σε λίγες μέρες έρχονται Χριστούγεννα... Το νόη-
μα είναι να ανακαλύψει ο άνθρωπος τον Θεό πα-
τέρα μέσα στην καρδιά του.
Έτσι βιώνουμε τα Χριστούγεννα; Χαίρομαι με
όλη αυτή την εορταστική ατμόσφαιρα, αλλά πι-
στεύω ότι οι άνθρωποι καταλαβαίνουν ότι δεν
είναι με τις λάμπες που γίνονται τα Χριστούγεν-
να αλλά είναι κάτι βαθύτερο.

«Κάποιοι στρέφουν τα πυρά εναντίον μου»

Οι αρχιεπισκοπικές εκλογές ήταν μια δοκιμασία; Ευτυχώς πέρασαν.
Τις σκέφτεστε με κόμπο στο στομάχι; Καθόλου, είμαι τρισευτυχισμένος που δεν έγινα αρχιε-
πίσκοπος.
Ήσασταν όμως υποψήφιος. Ναι, το θεωρούσα καθήκον μου απέναντι στην Εκκλησία και στην πα-
τρίδα μου, αλλά από τη στιγμή που έφυγε από μένα αυτό το ποτήριον, ευχαρίστησα το Θεό.
Γιατί; Διότι έφυγε από μένα αυτός ο σταυρός και εύχομαι ο Θεός να διαφυλάξει τον αρχιεπίσκο-
πό μας, να του δώσει χρόνια πολλά, υγεία, δύναμη να βαστάξει το σταυρό του αρχιεπισκοπικού
διακονήματος.
Για να μην ξαναχρειαστεί να περάσετε την ίδια διαδικασία; Ελπίζω να μην χρειαστεί σύντομα.
Μα ο ίδιος δήλωσε ότι θα φύγει μετά από λίγα χρόνια. Εγώ δεν τον άκουσα να λέει αυτό το
πράγμα. Δεν πιστεύω ότι πρέπει να παραιτηθεί, τον αγαπούμε και είμαστε ευχαριστημένοι
με το έργο που επιτελεί.
Η αγάπη του κόσμου ειδικά στην επαρχία Λεμεσού ήταν καθολική, κάτι που ξένισε και
μιλούν για μια προσωπολατρία. Αυτό είναι η επιτυχία μου αλλά και ο σταυρός μου από
κάθε άποψη. Αισθάνομαι υποχρεωμένος απέναντι σε όλους αυτούς τους ανθρώπους
οι οποίοι με ψήφισαν και όσοι δεν με ψήφισαν. Πάνω από όλα ευχαριστώ το Θεό,
ο οποίος με διεφύλαξε και παρήλθαν αυτά τα γεγονότα και διακονώ τη Λεμεσό
που τόσο την αγαπώ.
Κάνατε λάθος χειρισμούς; Πολύ πιθανόν, έχω αποδεχτεί ότι δεν είμαι
αλάνθαστος.
Από τα λάθη μαθαίνετε; Μαθαίνω από όσα συνειδητοποιώ.
Είναι οδυνηρό να συνειδητοποιείς τα λάθη σου; Είναι οδυνηρό όταν το
λάθος έχει συνέπειες και σε άλλους ανθρώπους. 
Αμαρτίες κάνετε; Βεβαίως κάνω αμαρτίες, κάθε μέρα.
Τις βλέπετε; Προσπαθώ να τις βλέπω και να μην τις επαναλάβω αλλά ως
άνθρωπος σίγουρα πέφτω σε αμαρτίες. 
Ποιο είναι το μεγαλύτερο αμάρτημα; Αφού η μεγαλύτερη αρετή είναι η αγά-
πη, το μεγαλύτερο αμάρτημα είναι το μίσος, η κακία.
Ο μεγαλύτερος πειρασμός; Κατά τους πατέρες, τρεις είναι οι μεγάλοι πειρα-
σμοί στον άνθρωπο, του εγωισμού, της φιλαργυρίας και της φιληδονίας. Είναι
και οι τρεις επικίνδυνοι και πρέπει να τους προσέχουμε.
Τι είναι για σας διακονία; Το να υπηρετείς τον άλλο. 
Τι ζητάτε από το Θεό στην προσευχή σας; Να συγχωρέσει τις πολλές μου αμαρτίες
και να με αξιώσει της βασιλείας του.
Ποιο είναι για σας το μεγαλύτερο θαύμα; Η ύπαρξη της Εκκλησίας, διότι η Εκκλησία
σώζει τον άνθρωπο σε όλους τους αιώνες.

«Είμαι τρισευτυχισμένος 
που δεν έγινα αρχιεπίσκοπος»

Μοναχισμός και προσηλυτισμός, κατά διαστήματα... επανέρχεται
στο προσκήνιο και θα επανέρχεται συνεχώς. 
Και ... όσο ζω θα φταίω εγώ...(γελά).  Επειδή το έχω ακούσει τό-
σες πολλές φορές, το έχω αποδεχτεί μαζί με τα πολλά άλλα που
ακούω. Δεν μπορεί να υπάρξει μοναχισμός με τη βία. Είναι σαν
να προσπαθείς να παντρέψεις κάποιο με τη βία. Είναι δυνα-
τόν σήμερα να κρατάς ένα νέο άνθρωπο σε ένα μοναστήρι
χωρίς να το θέλει; Είναι αδύνατον.
Γιατί καταφεύγουν νέοι με πολλά διπλώματα στο μονα-
χισμό; Αυτό πρέπει να διερωτηθούν όλοι αυτοί που ασχο-

λούνται με αρνητικό τρόπο με τον μοναχισμό. Για να
καταφεύγουν εκεί κάτι βρίσκουν και αυτό που βρί-

σκουν είναι γι’ αυτούς το νόημα της ζωής. Ποιος
μπορεί να στερήσει από ένα ενήλικα τη δυνα-

τότητα επιλογής; 
Χρειάζεται μια έφεση; Χρειάζεται μια προ-

τίμηση σε αυτό τον τρόπο ζωής που είναι
πολύ σκληρός, μέχρι και απάνθρωπος εξω-

τερικά. Αρνείσαι το γάμο, αρνείσαι τη φύ-
ση σου, αρνείσαι τη σχέση με το άλλο

φύλο. 
Μπορεί να ξεπεράσει κανείς την αν-
θρώπινη φύση; Βεβαίως και μπορεί.
Με το μυαλό; Όχι, με τη χάρη του Θε-
ού και αυτό το αποδεικνύει καθημε-
ρινά ο μοναχός, αρνείται την περι-
ουσία, τις φυσικές έλξεις, αρνείται
τις κοσμικές παρηγοριές και όμως εί-
ναι τρισευτυχισμένος. Ζει ασκητική
ζωή η οποία τον βοηθά στην επίτευ-
ξη αυτού του σκοπού.
Εσείς μέσα στον κόσμο μπορείτε να
γυμναστείτε; Σωματικά καθόλου,
πνευματικά ευτυχώς φροντίζουν όλοι
οι αγαπητοί που μας υποβάλλουν σε

διάφορες δοκιμασίες.

«Δεν μπορεί να υπάρξει
μοναχισμός με τη βία»

«Η Ιστορία γράφεται και δεν ξεγράφεται»

ΜΗΤΡΟΠΟΛΙΤΗΣ ΛΕΜΕΣΟΥ ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ: Πιθανόν να έγιναν λανθασμένοι χειρισμοί στο Βατοπέδι

Με την Αντιγόνη Σολομωνίδου Δρουσιώτου
Email: antigoni.drousiotou@phileleftheros.com

58ph_COLOUR_211208  20-12-08  10:29  ™ÂÏ›‰·1


